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گــروه علمی و آموزشــی- 
علیرضــا کاظمی؛ وزیــر آموزش و 
پرورش در جلســه شــورای عالی 
آمــوزش و پــرورش درباره مصوبه 
کنکــوری شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی گفت: تأثیر قطعی معدل در 
کنکور، نظام آموزشی را تک ساحتی 

و آموزش زده کرده است.
وی با اشــاره به آســیب های 
مصوبه تأثیر قطعی سوابق تحصیلی 
در کنکور بیان کرد: هدف سند تحول 
بنیادین، پرداختن به چندین ساحت 
بــوده اســت و این مصوبــه تنها به 
ساحت علمی معطوف است و باقی 

ساحت ها را به حاشیه رانده است.
مضاعــف  اســترس 

دانش آموزان
کاظمی، به آســیب های روانی 
و عاطفــی این مصوبه اشــاره کرد 
و گفــت: بنــا بود در نظــام تعلیم و 
تربیت بر رویکرد کاهش اســترس 
دانش آمــوزان و خانواده هــای آنها 
تمرکــز کنیم نه آنکــه دانش آموزان 
و اولیــا را بــا مشــکلات جدی و 
اســترس زا مواجه کنیم. وی کاهش 
شــرکت در المپیاد های علمی را از 
دیگر مشکلات این مصوبه دانست.

وزیر آمــوزش و پــرورش با 

تأکید بر تحلیل فرآیند های آموزشی 
به صورت یک دوره ۱۰ ساله گفت: 
باید به همه متغیر ها جهت بررســی 

فرآیند های علمی توجه داشت.
وی ریشه مشکلات در آموزش 
و پرورش را بی توجهی، کم توجهی 
و کوچک انگاری نظام تعلیم و تربیت 
دانســت و عنوان کرد: چرا هیچ گاه 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی ماده 
واحده ای جهت رشد بودجه آموزش 
و پرورش بــا ۱۶ میلیون دانش آموز 
نمی دهد در حالی که ســهم بودجه 
این وزارتخانه بودجه عمومی دولت 
۱۰ درصد اســت و در سال ۹۲ نیز با 

۱۲ میلیون دانش آموز همین ســهم 
را داشت.

آموزش و پرورش رتبه ۸۰ 
در پرداخت حقوق

وی بــا انتقــاد از ایــن که چرا 
در رتبــه بندی دســتگاه ها، وزارت 
آمــوزش و پرورش، رتبه هشــتادم 
را در پرداخــت حقوق دارد، گفت: 
بــا این رویکرد هیــچ گاه آموزش و 

پرورش رشــد نخواهد کرد. کاظمی 
با تأکید بر این که مصوبه کنکوری به 
ابعاد تربیتی توجهی ندارد، گفت: در 
ســند تحول بنیادین به دنبال تربیت 
هستیم. در حالی که این مصوبه، نظام 
آموزشــی را تک ساحتی و آموزش 
زده کرده اســت و تفاوت ماهوی با 

سند تحول دارد.
وی ادامه داد:آموزش و پرورش 

در وسط میدان تنهاست و پیشتبانی ها 
اندک اســت در حالی که ما نیازمند 
حمایت های میدانی هستیم وگرنه در 

اجرا تضعیف خواهیم شد.
وی ادامــه داد: در نهایت ما تابع 
تصمیمات شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی هســتیم و به دلیل نگرانی ها 
و مطالبه عمومی به این موضوع ورود 

کرده ایم.

دفاع حداد عادل از مصوبه 
کنکوری

همچنین غلامعلی حداد عادل، 
عضو شورای عالی آموزش و پرورش 
درباره لغو مصوبه تأثیر قطعی معدل 
در کنکور گفت: منتفعان از کنکور بر 
لغــو این مصوبه تأکید دارند و برخی 
با غوغا ســالاری سبب می شوند که 
مصوبات شورای انقلاب فرهنگی بر 

زمین بماند.
وی ادامــه داد: اگــر مدرســه 
تأثیــرش را در پذیرفتــن آموزش 
عالی بیشــتر کند به عدالت آموزشی 

نزدیک تر خواهیم شد.
حداد عادل با اشــاره به این که 
نباید اقدامی شــود کــه تأثیر کنکور 
بر موفقیت دانشــگاهی موثرتر واقع 

شــود، افزود: پرداختــن صرف به 
کنکور، عدالت آموزشی را زیر سوال 
می برد. بهتر اســت با توسعه مدارس 
و کیفیت بخشــی به آن در پی کوتاه 
کردن دست منتفعان از کنکور باشیم.
وی ادامــه داد: مشــکل وضع 
فعلی این اســت که تســت زنی به 
دانش آموز قــدرت تفکر نمی دهد 
بنابراین نباید تأثیر قطعی را لغو کرد، 
زیرا نمی توانیم تأثیر لغو این مصوبه 
را بر سایر متغیر ها و ساحت های سند 

تحول موثر دانست.
حداد عادل پیشنهاد کرد در این 
زمینه کارگروه تخصصی تشــکیل 
شــود تا با کار کارشناسی مسیر های 
متفــاوت در اجرای هر چه بهتر این 

مصوبه بررسی شود

تبعات منفی و آسیب های 
مصوبه کنکوری از نگاه وزیر 

آموزش وپرورش
کاظمی گفت: تأثیر قطعی معدل در کنکور، نظام آموزشی را تک ساحتی و آموزش زده کرده است.

گــروه علمی و آموزشــی- 
جگوار با تغییرات رادیکال شــکافی 
عمیق میان هواداران این برند قدیمی 
خودورسازی ایجاد کرده است. برخی 
هوادار سرسخت این تغییرات هستند 
و برخی این کار را خودکشی یک برند 

قدیمی می دانند.
جگوار در حال پوست انداختن 
است و قصد دارد به بازیگری مهم در 
عرصه تولید خودروهای برقی تبدیل 
شود. حتی تغییری اساسی در لوگوی 

خود داده است.
این تغییــرات رادیکال می رود 
بــا واکنش هــای متضــادی روبه رو 

شــده اســت. برخی ایــن تغییرات 
»هیجان انگیــز« را بــا آغــوش بــاز 
پذیرفته اند و در نقطه مقابل بســیاری 
تغییــرات را کاملا شکســت خورده 

می دانند.
کانسپت خودروی برقی جدید 
جگوار با نام »Type ۰۰« نیز در فضای 
مجازی بسیار پربازدید و پرواکنش شد 
و همانند دیگر تغییرات اخیر جگوار 
دو دســته واکنش کامــلا متفاوت به 

همراه داشت.
»ایــن طرح باید به تخته طراحی 
برگردد« و »امیدوارم ساخته نشود« در 
کنار »کاملا درخشان« و »هیجان انگیز« 

نمونه ای از این واکنش ها است.
در این میان کارل برائر، تحلیل گر 
صنعت خودروسازی در دسته منتقدان 
تغییرات رادیکال جگوار اســت. او 
می گوید: »به نظر می رســد که جگوار 
به امیــد آینده ای بهتر، در حال قربانی 
کردن گذشته خود است. فکر نمی کنم 

که این تغییرات به ثمر بنشیند.«
گری مگ گاورن از مدیران ارشد 
جگوار در رویداد معرفی کانســپت 
»Type ۰۰« در میامی از اینکه تغییرات 
جگوار چنین جلب توجه کرده است، 
ابراز خرسندی کرد و گفت: »بنا نیست 

همه جگوار را دوست داشته باشند.«

کمپانی جگوار بــا بیش از یک 
قرن ســابقه در صنعت خودروسازی 
هــم اکنون زیرمجموعــه ای از گروه 
خودروسازی جگوار لندرور به شمار 
می آید، که خود از شــرکت های تابعه 

شرکت هندی تاتا موتورز است.
از ماه گذشــته میــلادی جگوار 
لنــدرور )JLR( فروش خودروهای 
جگوار در انگلیس را متوقف کرد. این 
کمپانی بنا دارد تا سال ۲۰۲۶ به برندی 
کاملا برقی تبدیل شــود. این توقف 
فروش به گفته کمپانی »فضاســازی« 
برای رســیدن به هدف ســال ۲۰۲۶ 

است.

کاظمی، به آســیب های روانی و عاطفی این 
مصوبه اشــاره کرد و گفت: بنا بود در نظام 
تعلیم و تربیت بر رویکرد کاهش اســترس 
دانش آمــوزان و خانواده هــای آنها تمرکز 
کنیم نــه آنکــه دانش آموزان و اولیــا را با 
مشــکلات جدی و اســترس زا مواجه کنیم.

گروه علمی و آموزشــی- کند شدن سرعت 
پیشــرفت هوش مصنوعی ممکن اســت باتوجه به 

شتاب این حوزه در سال گذشته، اتفاق بدی نباشد.
برخی کارشناســان معتقدند سرعت پیشرفت 
هوش مصنوعــی کاهش یافتــه و توانایی های این 
فنــاوری در آینده با توانایی هــای کنونی آن تفاوتی 

نخواهد داشت. آیا واقعاً چنین خواهد شد.
ســرعت پیشــرفت هوش مصنوعی در آینده 
موضوع اصلی این هفته »سربرال ولی ایِ آی سامیت« 
)Cerebral Valley AI Summit( در ســان 
فرانسیسکو بود؛ نشســتی که با حضور حدود ۳۵۰ 
مدیرعامل، مهندس و ســرمایه گذار در حوزه هوش 

مصنوعی برگزار شد.
به بن بســت خوردن پیشــرفت هوش 

مصنوعی
 AI( تاکنون، چرخــه هیجان هوش مصنوعی
hype cycle( بــر ایــن نظریه اســتوار بوده که با 
اســتفاده از داده ها و محاسبات بیشتر برای آموزش 
مدل های جدید هــوش مصنوعی، می توان به نتایج 
به مراتــب بهتری دســت یافت، اما گوگل و ســایر 
غول های فناوری اکنون با مشــکل بازده کاهشی در 
آموزش مدل های جدید خود مواجه شده اند. فرضیه 
موانع مختلف بر سر راه پیشرفت هوش مصنوعی که 
ازاین پــس به عنوان فرضیه »دیوار« از آن یاد می کنیم، 
این احتمال را که آن نســل بعــدی مدل های اصلی 
هوش مصنوعی به طــور قابل توجهی باهوش تر از 

مدل های موجود خواهند بود، به چالش می کشد.
»الکســاندر وانگ« ، مدیرعامل »اسکیل آپ«، 
شــرکتی که به OpenAI، متا و دیگران در آموزش 
مدل هایشــان کمک می کند، در اولین جلسه نشست 
بــه »اریک نیوکامر« ، میزبان آن، گفت: آیا ما به دیوار 

خورده ایم؟ هم بله هم نه.
شــاید این طور به نظر برسد که مدل های هوش 
مصنوعی متعلق بــه آنتروپیک، OpenAI و دیگر 
شرکت ها چندان باهوش تر از مدل های فعلی نباشند، 
امــا افرادی که بــا AI کار می کنند، بر این باورند که 
مدل های AI هنوز جای زیادی برای بهتر شــدن و 
متفاوت شدن با مدل های کنونی دارند. بااینکه قابلیت 
»اســتدلال« که OpenAI در o۱، مدل جدید خود، 
ارائه داده اســت، درحال حاضر قابلیت پرهزینه ای 
محســوب می شود و بســیار کند عمل می کند، این 
 AI قابلیــت نشــان دهنده تغییری در آینــده حوزه
اســت که به نظر می رســد همه با آن موافق باشند؛ 
پیشــرفت بعدی هوشــمندترکردن مدل های زبانی 
بزرگ امروزی خواهد بود )همه کارشناســان هوش 

مصنوعی بر سر این موضوع اتفاق نظر دارند.(

الکســاندر وانگ در سخنرانی خود در سربرال 
ولی ایِ آی سامیت گفت: درک افراد از مفهوم پیشرو 

بودن به میزان قابل توجهی تغییر کرده است.
او به این موضوع اشاره کرد که بخش بزرگی از 
سرمایه گذاری های انجام شده در هوش مصنوعی بر 
این باور استوار بود که »قانون مقیاس« همچنان پابرجا 
خواهد بود، اما اینکه این قانون واقعاً پابرجا می ماند یا 
خیر بزرگ ترین سؤال کنونی حوزه هوش مصنوعی 
اســت. قانون مقیــاس در هــوش مصنوعی به این 
موضوع اشاره می کند که عملکرد مدل های یادگیری 
ماشین، به ویژه مدل های بزرگ زبانی، با افزایش منابع 
مختلف مانند داده های آموزشــی، توان محاسباتی و 
اندازه مدل پیوسته و قابل پیش بینی بهبود می یابد. کند 
شدن سرعت پیشرفت هوش مصنوعی ممکن است 
باتوجه به شتاب این حوزه در سال گذشته، اتفاق بدی 
نباشــد. هنگام برگزاری رویداد سربرال ولی ایِ آی 
ســامیت در مارس ۲۰۲۳، هنوز ســام آلتمن اخراج 
و دوباره اســتخدام نشده بود؛ مارک زاکربرگ هنوز 
تصمیم نگرفته بود مدل لامــا را به صورت عمومی 
 xAI عرضه کند و ایلان ماســک که برای راه اندازی
اعضای تیمــش را جمع می کــرد، تقاضای توقف 
توســعه هوش مصنوعی را مطرح کرد. همان زمان، 
»عماد مستقی« بنیان گذار Stability AI، مدعی بود 
می خواهد »یکی از بزرگ ترین و بهترین شرکت های 
جهان« را بســازد، اما این شرکت اکنون تقریباً سقوط 

کرده و مستقی هم دیگر مدیرعامل آن نیست!
عامل ها، آینده هوش مصنوعی

اکنون در محافل هــوش مصنوعی، »عامل ها« 
)Agents( موردتوجه اند. عامل ها مدل های زبانی 
بزرگی هستند که می توانند کنترل کامپیوتر را به دست 
بگیرند و به جای کاربر اقدام کنند. شــایعاتی وجود 
دارد که گوگل ماه آینده عامل »جمینی« خود را معرفی 
خواهد کرد و پس ازآن OpenAI در ژانویه از نسخه 
خــود رونمایی خواهد کرد. متا نیز درحال کار روی 
 ،)Dario Amodei( »ِعامل هاست. »داریو آمودی
مدیرعامل آنتروپیک پایــان روز برگزاری همایش 
همراه ۲ محافظ شــخصی اش حضــور یافت. این 
 API شــرکت به تازگی عامل ســاده ای را از طریق

خود عرضه کرده.
الکساندر وانگ درمورد آینده عامل ها این گونه 
پیش بینی کرده است: برای عامل ها هم لحظه ای مشابه 
ChatGPT اتفاق می افتد؛ شما یک عامل عمومی 
خواهید داشت که احتمالاً بسیار محبوب خواهد شد. 
البته او معتقد است آزمایشگاه های هوش مصنوعی 
برای رســیدن به این هدف به نوع جدیدی از داده ها 

برای آموزش نیاز دارند. 

وی دربــاره این موضوع گفت: اینترنت به طرز 
شگفت آوری داده های کمی درباره اقدامات انسانی 
و مستندسازی فرایند های فکری آنها حین انجام این 

اقدامات دارد.
براساس شنیده ها، داریو آمودیِ تنها مدیرعامل 
هوش مصنوعی مخالف نظریه به بن بســت خوردن 
قانون مقیاس پذیری است. او به تازگی ۴ میلیارد دلار 
دیگر از آمازون گرفته تا در ســرویس ابری آمازون 
وب ســرویس و تراشــه های داخلی این شــرکت 
ســرمایه گذاری کند. آمودیِ در ســخنرانی اش در 

سربرال ولی ایِ آی سامیت گفت:
هیچ چیــز در این حوزه ندیــده ام که با آنچه در 
۱۰ سال گذشته مشــاهده کرده ام، ناسازگار باشد یا 
 AI من را به این نتیجه برســاند که روند پیشــرفت

کند خواهد شد
البته آمودیِ استدلال های زیادی برای اثبات این 
ادعا نداشت. او توضیح نداد چرا آنتروپیک هنوز نسخه 
بعدی »اوپوس« )Opus(، پیشرفته ترین و گران ترین 
مدل کلاد »Claude« خود، را که مدت هاســت آن 
را تبلیغ می کند، عرضه نکرده. وقتی اریک نیوکامر او 
را برای اعلام زمان دقیق این مدل تحت فشــار قرار 
داد، فقط در پاســخ گفــت: »به طورکلی، هرچند ماه 
یک بار مدل هــای بهتری خواهیم دید.« و حضار به 

حرفش خندیدند.
آمــودیِ ادعا کرد »هــوش عمومی مصنوعی« 
)AGI( ممکن اســت به زودی و حتی تا سال آینده 
محقق شود. به گفته او باوجود تمام هیجانات، »تحقق 
این ســطح پیشرفته از هوش مصنوعی، زندگی ما را 
به ســرعت تحت تأثیر قــرار نخواهــد داد«. تطبیق 
پیش بینی های مرتبــط با هوش مصنوعی عمومی با 
وضعیت فعلی حوزه هوش مصنوعی کمی دشــوار 
اســت؛ هوش مصنوعی عمومی به ســطحی از این 
فناوری گفته می شــود که در زمینه های شــناختی و 

نتیجه گیری توانایی رقابت با انسان را دارد.
افرادی مثل آمودیِ همچنان به پایداری سرعت 
پیشــرفت هوش مصنوعی معتقدند و باور دارند این 
فنــاوری در آینده به طرز چشــمگیری قدرتمندتر 
خواهد شــد. او ابتدای روز برگــزاری همایش، در 
نشســتی دیگر بــه میزبانی مؤسســه ایمنی هوش 
مصنوعی ایالات متحده، به ریاست »جینا ریموندو«، 
وزیر بازرگانی آمریکا، صحبت کرد. وی در نشست 
»ســربرال ولی« )Cerebral Valley(، از دیدگاه 
»مارک آندریســن« درباره ایمنــی هوش مصنوعی 
انتقاد کرد؛ این دیدگاه به صورت لسه فر )بی مداخله( 
و با این استدلال که »هوش مصنوعی فقط ریاضیات 

است«، ایمنی را بی اهمیت می داند.

آیا پیشرفت هوش مصنوعی به بن بست خورده است؟

گروه علمی و آموزشــی- در حالی که بدن 
و مغز فضانوردان تحت تأثیر تشعشــعات، گرانش 
تغییر یافته، موقعیت هــای کاری چالش برانگیز و 
کم خوابی در این مأموریت ها قرار می گیرد، مطالعه 
روی ۲۵ فضانورد هیــچ مدرکی مبنی بر اینکه این 
شــرایط به مهارت های فکری آنهــا در درازمدت 
آسیب می رساند، نشــان نداد. »شینا دیو«، نویسنده 
اول از آزمایشــگاه عملکــرد و ســلامت رفتاری 
ناســا، می گوید: »زندگی و کار در فضا با اختلالات 
شــناختی گسترده ای که حاکی از آسیب قابل توجه 
مغز باشــد، مرتبط نیست.« در طول استقرار در فضا، 
فضانوردان باید وظایــف پیچیده ای را انجام دهند 
و حتی اشــتباهات کوچک می تواند عواقب جدی 
داشته باشد. به طور متوسط، کسانی که در این مطالعه 
شرکت کردند، شش ماه در ISS کار کردند. به گفته 

محققان، آزمایش های مهارت های ذهنی که قبل، در 
حین و بعد از مأموریت ها انجام شد، تغییراتی را نشان 
داد، اما هیچ چیز دائمی یا حاکی از آسیب به سیستم 
عصبــی مرکزی وجود نداشــت. برای این مطالعه، 
فضانوردان یک ســری آزمایش برای اندازه گیری 
ســرعت و دقت در کار هــای مختلف ذهنی انجام 
دادنــد. آنها قبل از مأموریت خــود، در ابتدا و پایان 
مأموریت و مجدداً در ۱۰ و ۳۰ روز پس از بازگشت 
به زمین تحت آزمایش قرار گرفتند.این مطالعه نشان 
داد که در فضا، آنها برای تکمیل تست های سرعت 
پردازش ذهنی، حافظه فعال و توجه زمان بیشــتری 
نیاز داشــتند. تغییرات برای دوره های مختلف ادامه 
یافت. دیو می گوید: »برای مثال، کُند شدن عملکرد 
در توجه، فقط در اوایل مأموریت مشــاهده شد، در 
حالی که عملکرد کُند در ســرعت پردازش تا زمانی 

که مأموریت پایان یافت و خدمه به زمین بازگشتند، 
به سطح اولیه بازنگشــت.« آزمایش ها نشان داد که 
برخی از حوزه های شناختی بیشتر از سایر بخش ها 
تحت تأثیر قرار می گیرند. دیو گفت: »حتی در زمین، 
ســرعت پردازش، حافظه کاری و توجه حوزه های 
شناختی هستند که می توانند تغییرات موقتی را زمانی 
که فرد تحت اســترس است نشان دهند. دامنه های 
دیگر، مانند حافظه، کمتر آســیب پذیر هستند.« این 
مطالعه نشــان داد که فضانــوردان با همین عوامل 
استرس زا مواجه هستند، اما موارد دیگری که منحصر 
به فضا هستند نیز به آنها آسیب می رساند. آنها گفتند: 
»ما دریافتیم که آســیب پذیرترین حوزه ها در زمانی 
که فضانوردان در ایستگاه فضایی بین المللی حضور 
دارند، همان مناطقی هســتند که بیشتر در معرض 

عوامل استرس زا روی زمین هستند.«

گروه علمی و آموزشی-  فرانسیسکو برانکا، 
مدیر بخش تغذیه و ایمنی غذا در سازمان جهانی 
بهداشت گفت که فناوری دیجیتال به ما در فرآیند 
جمع آوری داده هــای با کیفیت و خوب در زمان 
واقعی کمک می کند و بنابراین می توان از آن برای 
مثال در تشــخیص اشــکال مختلف سوءتغذیه 
اســتفاده کرد و این قابلیت، ما را از وضعیت بهتر 
آگاه می کند و بهترین واکنش را به آن ارائه می دهد. 
برانــکا اضافه کــرد: تکنولــوژی دیجیتال 

اطلاعــات و توصیه هایی را در مورد مصرف مواد 
غذایی ســالم و مکان یافتن آن ها در اختیار ما قرار 

می دهد. 
متاســفانه، همه بازار ها به سمت رسانه های 
دیجیتال از جمله رســانه های اجتماعی می روند. 
اکثــر ایــن بازار هــا دارای محصــولات غذایی 
پرکالری هســتند که برای سلامتی مفید نیستند و 
برای کودکان و نوجوانان در نظر گرفته شــده اند. 
برانکا تاکید کرد که این موارد مربوط به سایت های 

شــبکه های اجتماعی نیاز به مقررات قانونی برای 
بازاریابی دیجیتالی این محصولات دارد. از سوی 
دیگر، برانکا توضیح داد: فناوری دیجیتال مزایای 
زیادی دارد که نمی توان آن ها را مورد مناقشه قرار 
داد. عــلاوه بر دیجیتالی کردن داده ها، راه هایی نیز 
برای دسترســی به غذا هایی کــه در حال انقضاء 
هستند و شناسایی آن ها برای تنظیم مصرف آن ها 
وجــود دارد؛ بنابراین از هــدر رفتن مواد غذایی 

جلوگیری می شود.

فضانوردی به مغز آسیب می رساند؟

کمک فناوری های دیجیتال به چگونگی مصرف مواد غذایی
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تغییرات بسیار زیاد جگوار!


